
حمله اسرائیل به مرکز اطلاعاتی حزب ا...  در بیروت

 افشای اسناد محرمانه 
درباره حمله اسرائیل

کسیوس از »تحقیق«  شبکه سی ان ان و وبسایت آ
گون در ارتباط با  آمریکا در خصوص افشای اسناد پنتا
آمادگی اسرائیل جهت پاسخ نظامی به حمله موشکی 
اخیر ایران علیه اسرائیل خبر داده اند. در همین حال، 
مقامات ارشد اسرائیل با سکوت در این باره که چگونه 
اسناد وزارت دفاع آمریکا از یک کانال تلگرامی مرتبط با 
ایران سر درآورده است، به نشست های رایزنی خود در 
آستانه احتمالی عملیات علیه ایران ادامه می دهند. 
آماده سازی هایی می پردازند  به توصیف  این اسناد 
که به نظر می رسد اسرائیل برای حمله به ایران انجام 
می دهد. یکی از اسناد بیان می کند که این طرح ها شامل 
جابه جایی مهمات و سند دیگر نیز به تمرینات نیروی 
هوایی این رژیم اشاره دارد که شامل موشک های هوا 
گفته می شود این تمرینات برای  به سطح می شود و 
آماده سازی جهت مقابله انجام می گیرد. یکی از اسناد 
همچنین به موضوعی اشاره می کند که اسرائیل همواره 
از تأیید عمومی آن خودداری کرده است: اینکه این 
کشور سلاح های هسته ای دارد. این سند می گوید که 
ایالات متحده هیچ نشانه ای ندیده که اسرائیل قصد 
دارد از سلاح هسته ای استفاده کند. محتوای دو سند 
گون برای نخستین بار در کانال تلگرامی  منتسب به پنتا
»میدل ایست اسپکتیتور« که حامی ایران شناخته شده، 
منتشر شد. این کانال ادعا کرد که این اسناد را از منبعی 
در نهادهای اطلاعاتی آمریکا دریافت کرده اما توضیح 
بیشتری نداد. پس از انتشار مفاد دو سند در این کانال 
تلگرامی، این جزئیات در کانال ها و سایت های متعدد 
دیگر نیز نقل شد. با وجود ادعای »دریافت« اسناد از 
نهادهای آمریکایی، احتمال هک سایبری هم که به 
گون  ح است. پنتا درز اطلاعات منجر شده باشد، مطر
درستی دو سند منتشر شده را که در ساختار اطلاعاتی 
آمریکا ظاهرا »فوق محرمانه« طبقه بندی شده بود، 
رد نکرده است. یک منبع اسرائیلی به هاآرتص گفت: 
ایالات متحده از دولت بنیامین نتانیاهو به دلیل نشت 
اطلاعات »پوزش خواسته است.« یک منبع آمریکایی 
نیز در گفت وگو با شبکه سی ان ان درستی این اسناد را 
تأیید کرده و سی ان ان به نقل از یک مقام ارشد آمریکایی 
گری »بسیار نگران کننده است«. این  نوشت: این افشا
منبع گرچه افشای دو سند را »بد« خوانده اما اعلام کرد 
ک« نیست و  که فاش شدن محتوای آن هم »وحشتنا
نگرانی این است که موارد بیشتری وجود داشته باشد. 
کانادا،  دو سند ظاهرا قرار بود تنها در اختیار آمریکا، 
بریتانیا، استرالیا و نیوزیلند؛ گروه هم پیمانان موسوم به 
»پنج چشم«، باشد. مطالب انتشاریافته، نوشته سازمان 
 )NGA( اطلاعات ملی و سازمان ملی اطلاعات مکانی
وابسته به تشکیلات اطلاعاتی آمریکا است. این نهاد، 
اطلاعاتی را که گفته می شود مربوط به آمادگی های این 
کشور در روزهای ۲۴ و ۲۵ مهر در آستانه عملیات پیش رو 
گون  بوده، گردآوری کرده و بلافاصله به مقامات ارشد پنتا
گزارش کرده است. سند سازمان ملی اطلاعات مکانی 
آمریکا همچنین به تفسیر آمادگی های اسرائیل پرداخته 
و این تحرکات را »به طور قریب به یقین« برای حمله 
پیش رو ارزیابی کرده است. این سند به فعالیت مخفیانه 
پهپادهای اسرائیلی برای گردآوری اطلاعات از فضای 
کید دارد که نشانی از کاربرد سلاح  منطقه اشاره کرده اما تأ
هسته ای یا موشک های »جریکو ۲« دیده نشد. سند 
کی است که در روز حمله ایران به اسرائیل در دهم  حا
، اسرائیل موشک های »جریکو ۲« را برای اهداف  مهر
دفاعی مستقر کرده بود. دو سند دیگر نیز ازجمله به این 
اقدامات نظامی در دو روز ۲۴ و ۲۵ مهر اشاره کرده اند: 
مراقبت از آشیانه های پایگاه هوایی ختصریم و تحرکات 
در پایگاه هوایی رامات داوید و پایگاه رامون، نشانه هایی 
که از  کاربرد موشک های بالیستیکی  از آمادگی برای 
هواپیماها رها می شوند، برگزاری رزمایش نیروی هوایی با 
مشارکت سه فروند هواپیمای سوخت رسان و هواپیمای 
کنترل و فرماندهی هوایی از نوع عیتام در اسناد توضیح 
داده شده است. رون بن ییشای، مفسر نظامی اسرائیلی، 
در یدیعوت آحرونوت نوشت: دو سند درز کرده حاوی 
جزئیات با تصویری کلی از اهدافی که اسرائیل برای پاسخ 
کلی  گرفته نیست، بلکه آمادگی های  به ایران در نظر 
برای حمله نیروی هوایی در دوردست را تشریح کرده و 
کارشناسان اطلاعاتی نیز با توجه به اطلاعاتی که خود 
پیشاپیش در اختیار دارند، قادر به حدس زدن این 
اطلاعات بوده اند. نشت اطلاعات ظاهرا نشان دهنده 
از ماهواره های  استفاده  با  آمریکا  بالای رصد  سطح 
جاسوسی آمریکایی از تحرکات در پایگاه های نیروی 
گفته مقامات  هوایی اسرائیل است. با این حال، به 
ارشد آمریکایی درز اطلاعات تأثیری جدی بر برنامه های 
عملیاتی اسرائیل نخواهد داشت. یک مقام آمریکایی به 
کسیوس گفت: با وجود نگرانی عمیق در مورد  سایت ا
اسناد درز کرده، تصور نمی رود که برنامه های عملیاتی 

این رژیم را تحت تأثیر قرار دهد.

    حمله به مرکز اطلاعاتی حزب ا...
 ارتش اسرائیل اعلام کرد که به مرکز اطلاعات و امنیت 
حزب ا... لبنان در حومه بیروت حمله کرده است. علاوه بر 
آن به یک کارخانه زیرزمینی تولید اسلحه نیز هدف حمله 
قرار گرفته است. اطلاعاتی درباره تلفات این حمله گزارش 
کس از سوی ارتش  نشده است. فیلمی که در پلاتفرم ا
اسرائیل منتشر شده، ساختمانی چندطبقه را نشان 
می دهد که هدف بمباران قرار گرفته است. در سوی دیگر 
حزب ا... لبنان مسئولیت یک ح مله به شمال اسرائیل را 
بر عهده گرفته است. در بندر حیفا نیز آژیر خطر حمله 
موشکی به صدا درآمده است. همچنین دو منطقه در 

جنوب بیروت هدف حملات اسرائیل قرار گرفت. 

شاید  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
گر بازگشتی به زمان انتخابات و وعده ها و  ا
شعارهایی که مسعود پزشکیان مطرح می کرد 
داشته باشیم و آنها را مرور کنیم یکی از مهم ترین 
ح می کرد مساله  که پزشکیان مطر مسائلی 
فیلترینگ و لزوم برداشته شدن آن از سویی در 
جهت تحقق یکی از مهم ترین مطالبات جامعه 
و از سوی دیگر حل مشکلات کسب و کارهای 
بر بستر وب و در فضای مجازی بود. وعده ای 
که پس از پیروزی و تشکیل دولت نیز باز هم 
که  جزء مسائل مطروحه رئیس جمهور بود 
قول پیگیری نسبت به آن داده بود. واقعیت 
گر تا دیروز رد برخی  این است که فیلترینگ ا
موضوعات کارکرد موثری داشت، امروز چندین 
و چند تهدید برای جامعه و کشور از مشکلات 
اقتصادی تا اجتماعی و... به وجود آورده است. 
شکی نیست که امروز اینترنت بخش مهمی 
از سبد کالایی جامعه را در بر گرفته و هر کسی 
بخشی از زندگی روزمره خود را خود را در مواجهه 
با فضای مجازی طی می کند. لذا چه در راستای 
فعالیت های روزانه و سرگرمی برای جامعه 
بگیریم و چه در برای فعالیت های اقتصادی 
بر پایه فضای مجازی، فیلترینگ باعث از بین 
رفتن میلیون ها فرصت شغلی بر بستر وب و 
شبکه های اجتماعی و روی آوردن گسترده 
جامعه به فیلترشکن ها شده است. حال اینجا 
با دو مساله روبه رو هستیم؛ نخست: بحث 
زیان انباشته اقتصادی فیلترینگ که از سویی 
بسیاری از مشاغل بر بستر شبکه های اجتماعی 
را با تعطیلی و مشکل مواجه کرده و معیشت 
بخشی از جامعه را نیز به چالش کشیده و از 
طرف دیگر نیز فروش فیلترشکن ها و VPN ها 
نیز سود سرشار میلیاردی برای فروشندگان 
این ابزار دارد که از اساس ضربه مستقیم را به 
اقتصاد کشور وارد می کند. چنانکه پزشکیان؛ 
رئیس جمهور گفته بود: »برخی با فیلترشکن 
کسب می کنند  فروشی پول های میلیاردی 
که این برای کشورمان خوب نیست.« مساله 
دوم نیز بعد اجتماعی ماجرا است؛ جایی که 
بافروش فیلترشکن ها باعث می شود جامعه به 
ویژه قشر جوان و نوجوان به واسطه دسترسی 
که این ابزار به آنها می دهد نه تنها شبکه های 
اجتماعی بلکه به سایت ها و شبکه های غیر 
مجاز و بعضا غیر اخلاقی هم دست پیدا می کنند 
که آسیب های اجتماعی فراوانی را در جامعه 
ایجاد می کند. هر چند که از حفره های امنیتی 
که از جانب فیلترینگ ایجاد شده نیز نباید به 
سادگی گذشت. لذا به نظر می رسد که دولت به 
عنوان متولی این حوزه و از طرفی رئیس جمهور 

به عنوان رئیس شورای عالی فضای مجازی 
باید ضمن طرح این مسائل به ویژه هدر رفت 
میلیاردها سرمایه بابت فروش فیلترشکن ها 
شرایط را برای رفع فیلترینگ مهیا سازد تا هم 
جامعه به جهت آسیب های اجتماعی در امان 
بماند و هم سود سرشار فیلترشکن فروشان 
از این مساله مسدود شود و کسب و کار های 
اینترنتی و بر پایه شبکه های اجتماعی نیز به 
مشکل نخورند. گرچه چندی پیش سخنگوی 
دولت در پاسخ به »آرمان ملی« گفته بود که 
»موضوع در حال پیگیری است و بر همان 
عهدی که آقای دکتر پزشکیان بستند پیش 
می رود و دنبال می شود.« اما به نظر می رسد که 
رئیس جمهور باید بتواند شورای عالی فضای 

مجازی را به این اقناع برای رفع فیلتر برساند. 
     نقش مهم اقتصاد دیجیتال 

یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص 
تاثیرات فیلترینگ بر اقتصاد اظهار داشت: یکی 
از مشکلاتی که اقتصاد ایران دارد دشوار بودن 
فضای کسب و کار است. یعنی فضای کسب 
و کار بر برای رشد تولید ملی چندان مناسب 
نیست. مهدی پازوکی به »آرمان ملی« گفت: 
یکی از عواملی که مانع فضای مناسب می شود 
آزاد نبودن مبادله اطلاعات است. حال قطعاً 
مسائلی مثل فیلترینگ فضا را خصوصا برای 
کاربران اقتصادی محدود می کند. برای اینکه 
امروز اقتصاد دیجیتال در زندگی انسان ها 
نقش بسزایی دارد و خانوارهای زیاد ایرانی 
امروز از این طریق ارتزاق می کنند و کالاهای 
خود را به فروش می رسانند و تقاضا برای تبلیغ 
کالاهایشان به دست می آورند و این نقش 
بسزایی در اقتصاد خانوارهای کوچک دارد 

که فاقد سرمایه عظیم هستند و می توانند از 
این شاه راهای اطلاعاتی استفاده کنند. وی 
افزود: من فکر می کنم مبادله آزاد اطلاعات به 
نفع بنگاه های اقتصادی، خانوارها و مصرف 
کنندگان است و می تواند نقش مهمی در رشد 
و تولید ملی داشته باشد. بنابراین مبادله 
آزاد اطلاعات نقش تاثیرگذاری در مناسب 
کار دارد و به نظر من  شدن فضای کسب و 
برای رشد اقتصادی سه عامل باعث مناسب 
شدن فضای کسب و کار می شود. نخست؛ 
شفافیت و مبادله آزاده اطلاعات؛ دوم؛ ایجاد 
رقابت سالم بین بنگاه های اقتصادی و سوم؛ 
. پازوکی عنوان کرد: یعنی ما هرگونه  انحصار
انحصاری را چه انحصار دولتی چه انحصار 
خصولتی و چه انحصار بخش خصوصی باید از 
بین ببریم. حالا اطلاعات در اینجا نقش کلیدی 
کثریت قریب به  و منحصر به فرد دارد. امروز ا
اتفاق مردم که از اینترنت و شبکه های اجتماعی 
استفاده می کنند و شبکه های اجتماعی مثل 
گرام استفاده  واتساپ مثل تلگرام مثل اینستا
می کنند، وی پی ان خریده و استفاده می کنند. 
چه بهتر که دولت این شرایط را آزاد کند. این 
کارشناس اقتصادی عنوان کرد: این به نفع 
ل وی پی ان فروش است و باعث  اقلیتی دلا
می شود اثرات منفی بیشتری در جامعه داشته 
باشد. وقتی جوانی وی پی ان می گیرد می تواند 
در سایت های غیر اخلاقی هم برود. لذا هر 
روز که فیلترینگ زودتر برداشته شود به نفع 
تولید ملی و رشد اقتصادی است و به ضرر 
لان، کلاهبرداران و رانت خوران است. پازوکی  دلا
تصریح کرد: من اعتقاد دارم یکی از ویژگی های 
کرده  ثابت  اقتصاد  که علم  رقابتی  اقتصاد 

بهترین سیستم برای تخصیص بهینه منابع 
اقتصاد رقابتی اقتصادی است و اقتصادی 
که بر اساس مبانی علمی قیمت بر اساس 
عرضه و تقاضا تعیین می شود و دولت کمترین 
دخالت را در اقتصاد دارد وقتی اتفاق می افتد 
که آزادی اطلاعات و شفافیت بر نظام اقتصادی 
کم باشد. امروز هم شبکه های اجتماعی  حا
نقش بسزایی را در مبادله آزاد اطلاعات و ایجاد 
شفافیت دارند. قطعاً این می تواند رشد خیلی از 
تولیدات داخلی را افزایش دهد و اثر مثبت روی 

رشد اقتصادی داشته باشد. 
    حل فیلترینگ در اولویت است

وزیر اقتصاد و دارایی اظهار داشت: نظر 
شخصی ام این است که فیلترینگ اصلا هیچ 
اثری بر روی فعالیت های اقتصادی نگذاشته 
است، فقط یک مقدار فعالیت ها را در فضای 
مجازی محدود و کند کرده و از این نظر طبیعی 
که حل این مساله در اولویت باشد.  است 
در  صحبت هاش  درباره  همتی  عبدالناصر 
خصوص رفع فیلترینگ که گفته بود این مساله 
یکی از اولویت های دولت است و باید هر چه 
کنیم،  سریع تر درخصوص آن تصمیم گیری 
گفت: اصلا بحث من این چیزها نبود و چیزی 
که گفتم هم اینگونه که منعکس شده، نبود. 
کید کرد: نظر شخصی ام این است که  وی تا
نگذاشته است،  اثری  اصلا هیچ  فیلترینگ 
را در  اقتصادی  فعالیت های  فقط مقداری 
فضای مجازی محدود و کند کرده است. رئیس 
سابق بانک مرکزی تصریح کرد: با این حال، این 
مساله، کاری نیست که من پیگیری کنم. من 
وزیر اقتصاد هستم و نظرم را گفته ام ان شاءا... 

مسئولین مربوطه پیگیری می کنند.
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بررسی نقش تاثیرات فیلترینگ در اقتصاد کشور

از سود میلیاردی VPN فروشان تا نابود شدن 
میلیون ها کسب و کار 

   عبدالناصر همتی: فیلترینگ فعالیت های اقتصادی را در فضای مجازی محدود و کند کرده است 

آرمان ملی- مطهره شفیعی: برخی تعریف اشتباهی از 
وفاق ملی داشتند و تصور می کردند وفاق ملی یعنی از همه 
گروه ها و دیدگاه ها در اداره کشور استفاده شود، حتی آنانی 
که اقداماتشان در سال های اخیر سبب نارضایتی جامعه 
شده است. این افراد و گروه ها وقتی متوجه شدند جایگاهی 
در دولت پزشکیان ندارند، به تخریب دولت مشغول شدند و 
بهانه گیری کردند. مانند دیروز که یک نماینده مجلس نسبت 
به آنچه هشدار انتصاب حاشیه دار وزیر علوم می خواند هشدار 
داد. محمد سراج گفت: با همه وزرا در مجلس صحبت کردیم و 
گفتیم خط  قرمز ما به کارگیری افرادی است که با نظام جمهوری 
اسلامی زاویه دارند. وی افزود: در رابطه با انتصاب سیدبهشید 
حسینی به عنوان سرپرست دانشگاه هنر حتماً وزیر علوم را به 
گر نتیجه نداد او را  مجلس می کشانیم. ابتدا سؤال می کنیم و ا
استیضاح می کنیم. کیهان هم از قافله منتقدان عقب نماند و 
نوشت: »در دولت چهاردهم، افرادی به مناصب مهم و کلیدی 
وزارتخانه ها و نهادهای ذیل ریاست جمهوری منصوب شده اند 
که حتی قادر به ارائه اولین اصل گزینش یعنی ارائه گواهی عدم 
سوءپیشینه نیز نیستند، از سویی دیگر شاهد این هستیم 
گرچه سطح استعلامات به تناسب جایگاه سازمانی فرد به کار 
گرفته شده بالاتر می رود، ولی انتصابات اخیر در دولت، این 
ظن را به ذهن متبادر می کند که فرآیند استعلامات که برای 
به کارگیری پایین ترین جایگاه سازمانی امری عادی به شمار 
می رود برای تصدی مناصب عالیه و بلندپایه دولتی انجام 
نمی شود و یا توسط مسئولان و مدیران ارشد دولتی به آن وقعی 
نمی نهند. در روزهای اخیر نیز به کارگیری افرادی که علاوه  بر 
سوابق علنی دشمنی و عناد با نظام و انقلاب، محکومیت های 
امنیتی نیز داشته اند، نگرانی را در میان دلسوزان دولت، نظام و 
انقلاب بیشتر از پیش کرده است. در همین راستا انتصاب افراد 
مسئله دار و محکومان امنیتی در مناصبی همچون سرپرست 
امور اطلاع رسانی دولت و سرپرست اداره کل حوزه سخنگوی 
دولت، سؤالات بسیاری را درباره فرآیند به کارگیری این افراد، اخذ 
یا عدم اخذ استعلامات لازم و همچنین توجه تصمیم گیران به 

استعلامات از نهادهای ذی ربط در سطح افکار عمومی مطرح 
کرده است.«

کنش به انتقادات نمایندگان  روزنامه جمهوری اسلامی در وا
گر مسئولان قوه مجریه در  از انتصابات نوشت: ا مجلس 
انتصاب ها مرتکب خلاف قانون شوند و به افرادی که تصدی آنها 
در پست ها و مسئولیت های اجرائی را منع کرده است مسئولیتی 
بدهند، قوه قضائیه می تواند با خاطیان برخورد کند و مانع راه 
یافتن افراد فاقد صلاحیت های قانونی به مسئولیت ها شود. 
معنای نظارت مجلس بر امور نیز شامل حقی برای انتصابات 
نمی شود. مجلس می تواند در صورت مشاهده تخلف در هر 
زمینه ای اعم از عملکردها و انتصابات و تعطیل ماندن قانون، 
بعد از بررسی های لازم و انجام مراحل قانونی، نظر خود را به قوه 
قضائیه ارسال نماید تا آن دستگاه طبق قانون درباره آن تصمیم 
بگیرد. خرج کردن عنوان »وفاق« در امور مربوط به انتصابات 
و ایجاد حق برای مجلس در این زمینه، هیچ نسبتی با حق 

نظارت مجلس بر امور ندارد.
    سلام دولت پزشکیان به جبهه پایداری 

یکی از انتقادات به انتصابات پزشکیان که بعضا از سوی 
ح می شد به تعیین استاندار اصفهان  اصلاح طلبان مطر
ارتباط دارد. خبرآنلاین نوشته است: جمالی نژاد که به عنوان 
استاندار انتخاب شد، متولد سال ۱۳۴۸ در استان اصفهان 
است. او دارای دکترای برنامه ریزی شهری از دانشگاه اصفهان 
است و از چهره های اصولگرا و عضو جبهه پایداری به شمار 
می رود. محمدجواد ظریف، معاون راهبردی رئیس جمهوری 
به دفاع از این استاندار پرداخت و در جمع نخبگان و اعضای 
جامعه مدنی استان اصفهان، با اشاره به انتصاب استاندار 
جدید این استان گفت: استاندار جدید را از خودمان بدانیم. 
این استاندار نماینده دولت پزشکیان است و نماینده یک قشر 
خاص نیست و من به عنوان کسی که ۲۰ سال است ایشان را 
می شناسم، این را می گویم. وی ادامه داد:  در مورد مفهومی که 
برخی از دوستان ما درباره وفاق دارند، من هم نکاتی دارم و باید 
در این زمینه گفت وگو کنیم. ما همه باید عادت کنیم که همه را 

تحمل کنیم البته آن ها باید بیشتر عادت کنند، چون این عادت 
را ندارند ولی ما به زور هم که شده عادت کرده ایم. پیش از این 
هم، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در نشست خبری خود 
کنش های منفی به  با خبرنگاران، در پاسخ به سوالی درباره وا
انتصاب استانداران یزد و فارس و حاشیه سازی ها بر سر استاندار 
اصفهان گفته بود: طبیعتا استاندار به عنوان بزرگترین نماینده 
دولت نقش بزرگی ایفا می کند و این نگرانی محترم است. طبق 
روالی که برای تعیین وزرا کارگروه هایی تشکیل شد، مشابه آن هم 
الان تشکیل شده و فعالین اصلاح طلب و اصولگرا گزینه هایی را 

پیشنهاد داده، بررسی و به خروجی می رسد.
    سنگ اندازی برای استعفای حسین زاده 

تقاضای مجدد استعفای حسین زاده از سوی هیات رئیسه 
مجلس اعلام وصول شد. مجلس پیش از این یکبار با استعفای 
عبدالکریم حسین زاده مخالفت کرده بود. رشیدی، عضو هیئت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: در اجرای ماده ۹۰ آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی، تقاضای مجدد استعفای 
عبدالکریم حسین زاده، نماینده نقده و اشنویه برای همکاری 
در دولت مجددا اعلام وصول می شود. پس از آن حجت الاسلام 
علیرضا سلیمی در جلسه علنی یکشنبه مجلس و بعد از اعلام 
گر استعفای  وصول طرح استعفای حسین زاده در تذکری گفت: ا
گر برای اعلام  آقای حسین زاده در حد خبر باشد، خوب است اما ا
وصول باشد، این موضوع درست نیست، چرا که طبق آیین نامه 
مجلس، رئیس مجلس باید تقاضای استعفای نماینده را قرائت 
و اعلام وصول کند. بنابراین نحوه اعلام وصول در مجلس دارای 
اشکال است. در ادامه حمیدرضا حاجی بابایی، نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی که اداره جلسه مجلس را بر عهده داشت، 
در پاسخ به تذکر سلیمی گفت: آقای حسین زاده نامه استعفای 
خود را به رئیس مجلس نوشتند و رئیس هم آن را ارجاع داده 
گر رئیس مجلس نبود، نایب رئیس نقش او  است. طبق قانون ا
را ایفا می کند. وی ادامه داد: اما این تذکر شما را در هیأت رئیسه 
مطرح می کنیم. قسم خورده ایم تا تذکرات را در هیأت رئیسه 

مطرح کنیم.

نماینده مجلس نگران انتصاب رئیس دانشگاه

تهدید زودهنگام وزیر به استیضاح
      سنگ اندازی پایداری در استعفای حسین زاده

کرباسچی:

دولت از انتصابات خود پشیمان 
خواهد شد

انتخاب  برای  زیادی  »پیشنهادهای 
در  دخالتی  هیچ  و  می شد  داده  استاندار 
و  بررسی  پیشنهادات  این  تمام  نبود.  کار 
اصلح ترین گزینه به رئیس جمهوری معرفی 
شد که مورد موافقت قرار گرفت و در جلسه 
هیأت دولت با رای اجماعی کابینه، منصوب 
مومنی،  اسکندر  صحبت های  این  شد«. 
وزیر کشور دولت چهاردهم در مورد انتخاب 
مهدی جمالی نژاد به عنوان استاندار اصفهان 
است. انتخابی که از میان طیف پایداری یا 
همان منتقدان سرسخت دولت انجام شد 
و انتقادات زیادی را در پی داشت. این در 
حالی است که حامیان مسعود پزشکیان در 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 
بودند، شگفت زده از این انتخاب، خبرهای 
دیگری هم از انتصابات در این وزارتخانه و 
دیگر وزارتخانه ها شنیده اند که هیچ نسبتی با 
پزشکیان، طیف موافقان رئیس جمهور و حتی 
مخالفان معتدل او ندارد. انتصاباتی که اساسا 
رویکردها و شعارهای پزشکیان به ویژه وفاق 
ملی را زیر سوال برده است، وفاق ملی که این 
روزها برای بسیاری سوال شده است که اساسا 
به چه معنایی است؟ آیا بدین مفهوم است 
که جریانی مقابلی که تا نهایت ممکن برای 
شکست رئیس جمهور حاضر تلاش کرده و از 
هیچ تلاشی برای ضربه زدن به دولت فروگذار 
نمی کند استاندار انتخاب کند؟ از همین رو 
است که بسیار مطرح می شود که رئیس جمهور 
باید تعریف مشخصی این واژه به جامعه ارائه 

دهد تا همه از بلاتکلیفی وفاق ملی در آیند. 
   پزشکیان وفاق را تفسیر کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
انتصابات دولت از طیف رقیب طی روزهای 
انتصابات  این  تفسیر  چگونگی  و  گذشته 
در چارچوب وفاق ملی اظهار داشت: من 
خیلی تمایل ندارم که در این زمان از دولت 
زیادی  گرفتاری های  دولت  کنم.  انتقاد 
دارد. میراثی که برای دولت از قبل به جای 
مانده، او را شکننده کرده است. ولی با این 
وجود، نمی توانم از واژه »اشتباه« برای دولت 
استفاده نکنم. غلامحسین کرباسچی گفت: 
دولت اشتباه می کند. به اعتقاد من صرف نظر 
، انتخاب استانداران و  از انتخاب وزیر کشور
معاونان هم محل بحث است. من یقین دارم 
که دولت بعدها پشیمان خواهد شد. حتما 
مسائل و مشکلاتی را در پی خواهد داشت. 
منتهی من الان نه قصد و نه اعتقاد دارم که 
وارد نقد دولت شوم. وی در این خصوص که 
این انتصابات دولت بیشتر جنبه سهم دهی 
دارد تا وفاق افزود: من نمی فهمم وفاق به 
چه معنی است و فکر هم نمی کنم که آقای 
پزشکیان هم مفهوم وفاق را برای خود روشن 
گر بخواهند وفاق را با  کرده باشد. ایشان ا
گر  ملت خود ایجاد کنند، یک بحث است و ا
بخواهند با نهادهای مختلف در یک مسیر 
. دبیر کل پیشین  قرار بگیرند یک بحث دیگر
حزب کارگزاران سازندگی بیان کرد: اینکه با 
گروه های سیاسی مخالف بخواهند هماهنگ 
گانه ای را می طلبد.  شوند هم، بحث جدا
هر کدام از اینها مقتضیاتی دارد. خود آقای 
پزشکیان باید تفسیر کند که وفاق به چه معنی 
است؟ با چه کسانی می خواهد موافق باشد و 
نظرات چه افرادی را می خواهد اعمال کند؟ 
بالاخره ایشان شعارهایی را در زمان انتخابات 
داده اند که مخالف عملکرد و رویکرد دولت 
گذشته بوده است. الان مشخص نیست که با 
این انتصابات می خواهد از آن شعارها بازگردد 
. این  و مسیر دیگری را انتخاب کند، یا خیر
فعال رسانه ای در این خصوص که پزشکیان 
قصد دارد با این انتصابات سطح مخالفت ها 
با دولت را کم کند، عنوان کرد: معلوم نیست. 
خود  تندروی  مخالفان  به  بخواهد  گر  ا او 
جایگاه ویژه ای بدهد، پس باید از شعارهای 
خود هم دست بکشد. نمی شود که به ملت 
وعده یا وعده هایی را بدهیم و بعد که سر کار 
آمدیم بگوییم که باید به مخالفان هم جایگاه 
بدهیم. همانطور که گفتم، باید معنی وفاق را 
خود آقای پزشکیان معنی کنند. تفسیرهای 
ایشان  به  نزدیک  که  از سیاسیونی  بعضی 
هستند، خیلی قابل فهم نیست و خود ایشان 
باید این مورد را روشن کنند. آیا می خواهند با 
مخالفان خود به تفاهم برسند؟ غلامحسین 
کرباسچی در این باره که چه میزان می توان 
خوشبین بود که این افراد در دولت و جایگاه 
جدید خود هماهنگ با طیف فکری خود 
می خواهند  آنها  کرد:  اظهار  نکنند،  عمل 
اهداف خود را پیش ببرند و هیچگاه هم کوتاه 
نخواهند آمد. هرچقدر هم که پزشکیان کوتاه 
آنها یک قدم جلوتر می آیند. وی در  بیاید 
این خصوص که این موضوع چقدر می تواند 
دولت را به چالش بکشد و هزینه ایجاد کند، 
ابراز کرد: در این مقطع دولت گرفتاری های 
زیادی اعم از خارجی و منطقه ای و داخلی 
دارد. نقد دولت در این شرایط خیلی معقول و 
منطقی نیست ولی نمی شود به راحتی از کنار 
بعضی اتفاقات عبور کرد. اما از منظر شخصی، 
همه این انتصابات قابل انتقاد است. مردم، 
اعم از کسانی که رای دادند و کسانی که رای 
ندادند، در ماه های گذشته امیدواری زیادی 
داشته اند. اما حالا با این شرایطی که به وجود 
آورده اند، خیلی مشکل است که بتوان آنها را 

همچنان امیدوار نگه داشت.


